
DEPREM KESTiRiMİ ARAŞTIRMALARINDA JEODEZiK
KATKILAR

Cırl Gerstencfker, Darr§tadt Teknik Üniversitcsi (Almanya)
Hüxyln Demircl, Yıldız Teknik Üniversitesi

Öztı

Deprem kestirimi a.aştırına§ı, biı deprçm olacağını önceden haber almayı <rla_
naklı kıIma hedefini güder. Kestiıim, depremin yeri, zamanı ve şiddetini .kap
sar. Can kaybını ve zaraı|an önlemeyi ya da en aza indiıgemeyi amaçIar.

Deprem kestirimi alaşhrması, yı|lardır sürege|en büyük dcsıck vc uğraşa
karşın henüz başIangıç aşamasında sayılır. Bugüne dek elde c<tilen sonuçlar,
yalnz problemin karmaşıİ yapıda olduğunu, deterministik kestirim ile
bağlantılı srnırsız güçler bulunduğunu ve en öneınlisi tek bir meslck alanı
içinde çözülemeyeceği gerçeğini ortaya çı_kardı. Bu alanda gcIişmeleı, ancat
yerbilimciler, inşaat mühendisteri, toplumbilimciler ve ekooomistlerin ortaklaşa
çalışmalaıı ilc sağlanabilir. Bu çalışmada jcodezinin dcprem kcstirimi
aıaştırma|anna nasıl kaüıda bulunduğu açıklanıyor.

l. Giriş

Depremlerin oluşumu, l960'|aıda ABD jeofizikçilerinin ortaya attığt levha tek-
toniği kurarnına dayanır. Buna göre depıem ya da ycı sarsınbsl, yerin kabuk
ve üst manto Ujlümlcrini kapsayan taşküIeyi, (litosfer) oluşturan çok saylda
dcv lcvhanın kısmen erimiş rnanto kilümü (astcnosfer) üzerinde sürekli devin-
meleri ve levha suııılannda e&ileşim içine girmeleri sonucunda ortaya çıkar.
Lrvhaların dcvinirni ve biıbirleriyle etkileşimi lcvha sınırlannda yeryüZeyinin
değişmesine neden olan ve yüzey şkilleriyle ayırt edilen çeşitli türd€ tcktonik
etkinlik (deprcm) kuşakıannın oluşmasına yol açaı.

Türkiye Akdeniz-Himalaya depıem kuşağını oluştuıan ncotektonik bir yap!
üzerinde yer alır. Türkiye'de depıemlcr çoğuh|ukla bu yapı içindc kalan
Kuz-ey Anadolu Fay Kuşağı boyunca olmaktariır. Bu kuşak doğuda Kıulıova'
dan başlayarak Erzincan ve Bolu üzerinden Edremit Körfezine ulaşan,
yaklaşık lıl00 km. uzunluğunda ve birkaç yüz metre ile zl0 km. geniş|iğinde
bir lcvha sınırıdıı. Doğrultuları değişen yada sağa sola sıçramalar yapan çok
sayıda faydan oluşur. Hareketin kilitlendiği ve enerji biıikiminin olduğu bu
ttiı fay bölgeleri potansiyel dcprem alanlandır.
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Kuşağın kuzeyindeki blok doğu ve güneyindcki i§e batı yönünde kaymaktadır.

Haıeketin h:zı 1-2 crnlyıi. büyüklüğiindediı. İncelemeler, yanal harcketler

yanında kuzcy blokunun önemji ölçüde yükseldiğini göstermektcdiİ. 1939 Er-

zincan depremindc Kelkit Vadisi'nde kınğın hcı iki yanındaki b|oklann birbi-

rine göre 3.7 m. kaydığı saPtanrnştır, Yine 13 Mart l92 Erzincan depıemi

sonucunda depremin dışmerkezinde en büyük 20 cm. yatay ve 25 cm. düşey

atfnlar ölçiilmüştıır. ikinci ana fay kuşağı KaIlıova-Amik ovası arasında uza-

nan Doğu Anadolu fay kuşağıdır.

2. Deprem Kestirimi Araştırnıa|arı

Deprcmlerin oluşumu aç*lığa kavuştuktan vınra dcpremlerin önceden haber

alınmasına yönelik alaştırmalaİa başlandı. Bir depıemin görüngüleri, nedenleri

vc sonuçlan varoıan yöntem ve teknikleİle araştnlarak deprcm yapılaıı yada

yerkabuğu değişimIeri üzerine bilgiler üretme, yüksek doğrulukIa depıem

araştırma§ı yapma vc olacıık bir depıemin önccdcn öğrenilmesini o|anaklı

kılma hed€İi güdülrncktedir. Deprem kestirimi, bir dcpremin zamanı. 1eri ve

şiddetinin önceden belillenrnesini kaPsaİ.

Depremlerden önce dışmerkczleri yakrnında ortaya ç*an ölçülebilir fiziksel

değişiklikler;

- yerkabuğunun yatay ve düşey harcketleri,

- eğim rleğ§imleri,
- düzensiz manyetik değişimlcr,
- yeraltı su düzeyi değişimleri,

- sismik dalgalardaki hız değişimleri.

- yefalnnda yoğunluk değişimleri,
- yerkabuğu elekt-ik iletkenliği değişirnleri,

- radon gazı değ§imleri vb.

deprem habercisi görüngül€r olarak dcğeılendirilir.

Deprem kestiriminin amacı, can kayiplannı ve zararlan olabildiğincİ aza in-

dirgemektir. Deprcmden önce insanlar olası dcprernin ctki alanı dışına çıkanlu
ve sanayi tcsisleri zamanında durdurulur. Böylecc kimyasal cndüstri yada dep
rem sonucunda ortaya çıkabilen yangınlar ncdeniyle oluşacak çcvre kirlenrnele,

ri ve zararlar önlcnir.

Jeodezi, yerkabuğunun yatay ve düşey harekcderini ve gravite alanı değişimlc-

rini belirleyerek deprem kestifimi alaştrrmalanna katkı sağlar. Ürettiği bilgiler

yerdinamiği çahşmalannın önenıli bir biteşnini oluşıuruı. Dcpıem kestirimi

araşttrmalaıında ycrbilimciler, inşaat mühendisleri, toplum bilimciler vc ckon<>

rnistlerin birlikte çahşmalan kaçınılmazdır. Bu alanda ilcr|cme sağlanmasına

karştn henüz genel olaıak geçerli bir yöntem geliştirilcmedi.
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3. Deprem Kestirtmi Arıştırmalarında Jeodezinin İşlevi

Son yıllarda duyaılığı yüksek ölçme sistemlerinin geliştirilmcsi ve bilgisayar
destekli Yeri aoplama vc değerlendirmede iyileştirmelel jeodezide yeni bir
dönemi başlatb. Bu gclişmede özellikle x, y ve z k«ırdinatlaİı yanıDda
dördüncü boyut olaıak zamanın önem kazınması belirleyici oldu. Böylece yer-
dinamiği çalışmalan için geıekli duyaılığa ulaşılabildi.

Jeodczi, bir depremden önce, deprem sırasında ve depremden sonra yeryuvan
ve gravite alanınrn zamana bağh değişimlcrini (deformı§yon) belirler. Bu
değişimleı yaıdımıyla deprem srrasında onaya çıkan yerkabuğu ğerilimlerinin
yapısına ilişkin bilgiler kazanılmaya çahşılır.

Ölçülcri denetlemek ve sonuçlann güvenilir olmasın! sağlamak amacıyla çoğun
dcğişik periyotlarda yinelenerek gözlenen jcodczik ağlar oluşturuluı. Yerka-
buğu, beklenen haIeket|eri yansıtacak yerlerdc seçilen uygun slklıkta ağ nokta-
lan ile tanımlanır. Periyotlann belirlenmesinde bek|enen haıeket büyüklükleri
göz önüne alınır. Ağlarda sür€kli ötçüm, öncelikle ekonomik olmadığından
olanaklı değildir. Ağların ölçümünde duyarh tüm jeodezik aletler kullanılu.
Bunlaı;

- ycrcl (lokal) konum ağIan (20 km x 20 km) için teodolitlcr ve uzunluk
ölçcrlcı,

- yükscklik ağları için nivo|ar,
- bölgcsc| konum ağları için GPS alıcıları,
- global konum ağlan için taşınabilir la§erl€ı,
- yerel ve k lgescl gravite ağlan için gravitc ölçerleldiı.

Yinelcmcli ölçüler değerlendirilerek yerkabuğunun haıeketleri yada gıavite
alanının değişimleri be|irlenir. Değişimlerin anlamlı. başka bir deyişle defor_
masyon olup olnadığına istatistikscl tcst yönterrı]eı.iyle karaı veriliı. Yorum
aşamasında dcformasyon büyükliılrteri modellendiıilerek yer*abuğu haıeketleıi-
nin yapısal özeltikIcri drtaya çıkarılıı.

Genel olarak hangi öncü görüngünün onaya çtftacağı belirsizdir. Raslanhsal
ölçü hatalanndan anlam]ı olarak aynlan zaınana bağlt gcomctrik dcğişimler,
iletilen t€ktonik hareketlerin biı sonucu olarali değerlendirilir. Etki gerilimleri-
nin oluştuğu alanda cngellenirse yoryüzüne yansıyan hareketler küçük olmak
zorundadu. Aynca tektonik depıem merkezlcrinin 5 km den ılaha derin
olduğu göz önüne alınırsa jcodezinin bir depıem öncesindeki harekct alanlannı
orlaya ç*arma§ının olanaksız olduğu anlaşıhr. Buna ek olarak haleketin tektG
nik olarak etkin olduğu zamana il§kin bilgi, ancak deprem o|duktan sonra je-
olog ve jcofizikçiler tarafından elde edilebilir. Jeodezik deformasyon ağtan bu
yüzden özelliftle sadece başlangıç bclirteci olarak bir işlev görebilir.
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Tektonik olarak etkin bir tİilgedeki deformasyonlar ya da çok küçiik defor-

masyonlar iki tektonik blokun etkileşimi ve bir geriliın alanının oluşumu

anlamına gelıneyebilir.

Bu yüzden dcformasyon ağtan öncelikle tektonik cttiolik alanlan boyurrca

depremden etkilenen tiilgelere ilişkin bilgileı verebilir, Depremin ne zafivın

olacağı konusunda bir bilgi içomezler.

Yeryuvaı,ı, gravite değişimleri yardımıyla bir depıemden önceki görüngüleri

gözleme şansı daha büyüktiir. Ölçü Sinyali düşey kabuk haıeketlerine ve ye,

raltındaki kitlelerin taşınmasına bağhdr. Bu etki Bouguer gradientleri

yaıdımıyla oldukça iyi kestirilebilir. Belli biı derin|ikte yerkabuğundaki

yoğunluk değişimi (ömeğin yank oluşması ve yanklann su ile dolınası) gravi-

te değişimlerine yol açar. Bu değişimler sadece yoğuntuk değişimlerinden ve

özellikle yoğunluğu değişcn yeıkabuğunun düşey yönde hareketinden kaynak-

lanır.

Grayite ölçüleri muüak vc bağıl graviteölçeıler ile yapılabilir, Ulaşılabilen

doğruluk günümüzde heı iki ölçme yöntemi için l0 pgal'dir. Bu duyarlık 3

crn'lik yüksektik değişirnine karşılıktır. Bu yüzden düşey konum değişiınlerini

belirleme açrsından gravite ölçüleri ile GPS ölçüleri en azrndan eşdeğerlidiı,

Bağıl gravite ölçerlerin kullanılması ölçme maliycti ve süresi bakımrndan GPS

ötçülerine görc bil yarar da sağIar. Gravite, yoğunluk ve yükickliğe bağIı

olduğundan gravite ölçüleri yardırıuyla yüks€klik değişirnlcri üzerine bilgiler

tıiİetiıebilmesirıe kaşın bu büyiiklüklcrin biöirinden aynlmasl ancak yükseklik

ölçmeleriyle (ömeğin GPS, geometrii nivelınan) olanaklıdu.

Türkiye'de yerkabuğu hareketlerini belir|emeye yönelik j«ıdezik çalrşmalaıa

l970'li yıllarda başlanıxştır. 1980'li yıllanı ilk yarısından bElayarak, genel-

likle yerli ve yabancı yerbiliııcilerince çeşitli ortak projeler uyannca gerçek-

leşttilen depıem kestirimi aıaştırmalan ve bu amaçla yapılan jeodezik çalış-

malar özettikle Kuzey Anadolu Fay Kuşağı'nın batr kesiminde (Adapazarı-

Gerede ve Sapanca-İznik) yoğunlaşmştıı. Depr€m aIaştırması için bu bölgenin

seçiminde, fay kuşağının burada iki kola ayrılması yanında;

- deprem sıklğının büyükliiğü,
- yaklaşık 15 yıl aıalıklaıla depremleıin yinelcnmesi (en son 1967' de Mu-

dumu Vadisi'nde 7.2 şiddetinde bir deprem olmuştur),

- yerkabuğu yapısındaki değşimler.
- yahn zamanda ortaya çıkan yükscklik değişimleri

belaleyici olmuştur.

Türk-Alman ortak projesi çerçevesinde bugüne dek 7 kez gözlenen Adapazan-

Bolu arasında arasında bi gıavite ağı oluşturduk. Değerlendirme sonuçlan an-

lamlı yerel gıavite değişimleri olduğunu göst€rdi. Bölgesel yorum, Mudumu

zü



fayı boyunca gravite azalışl ve Kuzey Anadolu fay kilgesi dışında gıavite
aftş! olduğu sonucunu vermiştiı.

4. Sonuç

Yüksek ölçme doğruluğu yanında deprem araşhrmalannın geleceği uydulara
bağiı bulunmaktadır. l7 Mart 1982'de ekvator yakrnında olan bir «lepremden
kısa bir süıe önce uydular tarafindan elektomanyetik ışınlar ya da radyo dal-
galan gözlendiği ortaya çıkarıld. Japonya ve Amerika'da da bir deprem
önce§ind€ benzer görüngüler saptandı. YeryüZünde göZlenemeyen bu elektro-
manyetik rşınlann nedeni, depremden . kısa biı süle önce devinen yerka-
buğundan açığa çıkan elektromanyetik dalgalara bağlanmaktadıİ. Yerin elektrc
manyetik değişimleri ile sismik etkinlikleri araşıda kurallı bir ilişki henüz
kanıtlanarnadr. 1995'de uzaya gönderi]mesi gereken uydu gözlemleri yaıdı-
ınıyla elektromanyetik dalgaların yayılrnu ve değişimi ve güvenirliği yüksek
bir deprem araşünnasr üZerine yeni bilgiler kazanılacağı beklenmektediı.
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BiLDiPjNiN TARTIşMASI

OTURUM BAŞKANI_ Tam 20 dakikada bitirmekle, sorular konuşİında bLe
bt yer ayırdı. Onun için programın da gerisinde kaldığımız dikkate alınarak,
lütfen sorulannız varsa, çok lıısa olmak koşuluyla, açıtlanmasını istediğiniz
soruIan yöneltebi lirsiniz.

. ERGÜN ÖZrİnr- Sayn Demiıel'e çok kısa bir solum olacak. Aç*.lamala-
rrnda, gıavite ölçüleriyle 3 santimetrelik biı düşey konum farklrlığını beliıleye-
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bildiklerini söytediler. Depremlerin öncedeı kestifilmesi amacıyla kurulan de-

formasyon ağlarında amaçlanan duyarlıIık yatay ve düşey konumda da 3 san-

timetre olrnası yeteıli midir? Bg konuda bir bilgi rica ediyoıım.

HÜsEYiN DEMİREL- Yükseklik, belirlemelerinde bu bölgede oluşturulan

ağ, kutlanılan glavinretselerle, kullandığrrnız yeryuvannın çekim alanının belir-

lenmesiıdc kullanılan gravite aletleriyle bugün ulaşılan duyarl* l0 mikrogal

büyükiüğündedir dedim. 10 mikrogat'in de karşılığı 3 sanlimetedil doğuluk

olaıak, yükseklik ölçmede. Tabii GPS aletleriylc bir karşılaştrma veritdi bu

çalışma içindel orada da 3 santimetredir dendi. Tabii ki, yeterli değildir,

Bunu sonuç bölümünde belirttim. Yani, daha yüksek ölçmelerde, daha yüksek

doğruluk yanında deplem araştırmanın geleceği, işte uydu gözlernlerinde,

özellikle l995'dc bu amaçla yöıüngesine yerleştirilrnesi düşünülen uydu

gözlernlerine büyük umutlal bağtanmaktadr dedim. Tabii yeterli değil.

Tabii şunu da vurgulamak gerekiyor, beliıtüm: Şirndi biz bir bölgesel ağda,

özellikle işte 1OO kilomete çarpı l00 kilometrelik bir a]anda oluştuulan bil
ağda, nokta yüksekliklerindeki değişimleri çok duyarlı biçimde belirlemek is-

terseniz, ilk akla geten tabii geometrik hassas nivelmaıı; ama o kadar büyiik

bir alanda, yani kısa süre içerisinde hassas nivelman yapmak.ve değişimleri

belirlemenin zoı olduğunu herhalde hepimiz biliyoruz. O nedenle, işte başka

yöntemlel uygulamayı düşünüyoruz; o da GPS. Nitekim, bu gravirnetrik ölçü

yaPtığımrz alanda GPS ölçmeleriyle desteklenmişti; noktalalda yükseklikterin

de be]irlcnmesi yoluna gidilrniştiı.

Böylece, gravite ölçülerinden elde editen değertendirme sonuçları iki biteşenli,

BiI, yelaltmdaki yoğuıluk değişimlerinden kaynaklanan etkiler; iki, doğrudan

yükseklik değişimleri olabilir.

Yükseklik değişimi bileşenini ve yoğunluk değişimi bileşenini biıtıirinden

ayırmak için, tabii ki, yükseklik değişirnlerinin belirlenmesi gerekir, Ama bu

da, eldeki olanaklar neyse o kadar. o da belidtiğim gibi 3 santimeb:e,

OTURUM BAŞKANI- Buyuıunuz efendim.

EROL EREN- Zannedersem konuşmacı 1987 yılından beri ölçülerin yapıldı-

ğınt, Alman...

HÜSEYiN DEMiREL- Hayıı, biz dedim; biz gravite ağını... Türkiye' de,

yani şunu tekrar vurguıuyorum: l980'li yılların başında başladı, hatta l9?0'
lerde başladı. Ben heşeyi açıklamak i§temedim; "Biz kurduğumuz ağda"

dedim, çok aynntıya inmedim.

ERoL ERİ,N- Benirn sorum şöyle olacaktı: Bu Erzincan depremini niçin

habeı atamadık daha önceden? Haber alamadıklannı zannediyorum; niçin ala-

mad]k diye soruyonım.
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HÜSEYİN DEMİREL- Tabii, Erzincan depr,emini haber almak için gcliştiri-
len yöntemlğr, teknikler hcnüz. o boyutta deği]; onu da yine çalışmanın içinĞ
belirttim. Dünyada, şimdi yapilan çal§malar, Ttırkiye' de özelliklc AdıPazan
ve Bolu arasında, Kuzey Anadolu fay bölgesinin bü kcsiminde yoğunlaştınl-
mıştı,. Bunun nedenlerini de belirttim-

Şimdi, bugüne kadaı. l9?5 yılında Çin'de, Kuzey Çin'dc bir depr€m tümini
yapılrnış ve 3 milyon kişi biilgeden çıkanlrnış, yani depıemin etki alanı
dışına çıkarılmış. Ve 300 can kaybı olmuş bunun sonucunda. Ama, 1.5 yıl
sonra yine bir deprem , tahmini yapıIrnış, bu kez ncgatif vc trbii şehirhazul*sız yakalanıyor, bu <ta Tang Şang şchri, yine Pİkin yakınlannda bir
şehiı ve 250 bin can kaybı oluyor. Yani, güveniiir, henüz bu alanda güvenilir
yöntemler kazanılamadı; ama, yoğun çalışmalaı sürdürülüyor. tüm dünyada
öyle.

Yine, Amcrika'da son bu San Andreas depreminde de bu kabuk har§ket]eri
izlenerek yine doğru tahminler yapılmıştır ve deprem zararları, dcpremin
olacağı önccden kestirilmiştir. Böytesi önıekler Japonya'dan da vcrilebiliı,
orada da bu kabuk hareketleri izlenerek dcprem kestirimi yapıJmrştır ve doğru
çıkrruştıİ.

iİKRİ AŞAL- Bcn hocama önc€ teşekİür etnek istiyorum, çok hassas bir
konuyu bize açıkladı|ar. Merak ettiğim hususlar var.

Birincisi; mevcut İmalat Haıitalan Yapm Yönetrneliğinde imalat haritaslnı t&s-
dik cden maden mühendis|iği, fcnni nczarctçi. Anlayamadığım şeyl bir hari-
tayt maden mühendisi tasdik ediyor; hıübuki -Ben de maden sektöfünd€
ça|ışan birisi olduğum için_ bunun tasdikinin haıita mühendisi, jeoloji
mühendisj vc maden mühendisi tarafrndan yapılmahdır. Çünkü içerdiği bilgiler
bu 3 mühendislik grubunun birlikte çahşmasını gereklirir.

ıkincisi; maden haritalarının enırettiği şekilde hazrrlanan imalat haritalannı hel
yıl teslim alıp konuolünü yapan Maden Dairesi. Madcn Daircsi. bu Harita
Yapım YönetmcIiğinin yetersizliğini anlamış ki ankete yanıt vermiş. Ben bu
yanlİn tiımünü öğrenmek isteıdim. Özel olarak Hocamın yanına gittim, bunu
öğendim; fakat ben burada salonda olanların da bunu öğrenmelerini isterim;
çünkü önerDii, çok önernli. Zira, Maden Daiıesi bunlan kontrol ediyor.

Bir üçüncüsü de; bizim Odamızın, Harib vc Ka&sfi) Mühendisleri Odasının,
imalat Haritalan Yapım Yönetmeliği konu§unda Maden Kanununda yaPıIacak
dcğişikliftler çerçcvesinde bir önerileri vaı mı? Bu konuda acaba şube
yöneticileriıniz ne düşünüyoıiar, bir çalışma ol<lu mu?

OTURUM BAŞKAM- Şcnol Bey buyurunuz. Sizi ilgilendiren klsmı labii ce-
vaplayatıilirsiniz, Atilla Beyden de Oda ilc ilgili bu konuda düşüncel€rini
açıklamasını isteycceğiz.
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ŞENOL KUŞÇU- Efendim, mevcut yönetrnelik harita yapm disiplinine süip

İi, Olll" u"yu yetkililerce hazrlanmadığı için, dediğim gibi tezat dolu bir

yönetnelik. Teknik yönetmelik değil bu,

üyor ki, "Böyle böyle yapılır." Yani bunun ölçüsü nasıl olur? Yani bir hari-

acı* trıtcrı yoı< yonetrneükte. o, içindeki bilgileı tabii madencilik ve jeoloji

bilgileri olduğu için, sadece bilgi açısından hcrhalıle madcncilerin, yani ocağın

f"rİnl ner"r"tiol taşıyan kimsenin, o bilgileri tamlık veya noksanlık

bakırnından yeterli saymış. oysa tamdnen sıüat bir görüştür, Gcomeo:isi

doğru olmayan bir planın üzerinde doğru bilgiyi işlemek mümkün değildir: bu

Uaiıroaun sakat bir gtlrtişıtlr. Yani eğer madencilik seküiründe bir arkadaşım,

2 sene, 3 sene, 5 sene çalşmış ise, zaten jeoloğun veya maden mühendisinin

bitgilerini oraya işleyecek durumdadır, Biı fayı veya bir hetimin i|erlemesini

,.İ" 
"*ly"tl" 

lglİ tlgl"l haritada gösterebilir, O bakmdan diyorum, yani

işin sahibi haıita mühendi§i olması lazım, Tahiı Bey gibi bu konunun okulun-

j"n yetişmiş, yani maden harita mühcndisi olmayan bir yerde belli bir dene-

ylmOen İeçcceİ, madenciyle. jeologla diyalog kurabilecek harita mühendisleri-

nl" -ulL" sorwnluluğunda olmahdır. Konu sahipsizdir, Konu çok büyük bir

konudur.

Sayın Başkan, ist€dim ki bu konu aynca taıtışılsın, bir panel yapılsın,

Söylediğim gibi, 200 bin sadece taş ocağınrn olduğu bir ülkedc, heı arka-

a"ş,-rJl-S Lne tş ocağ,nrn bu haritalarını hazırlarna görevini alsa ve buna

Ui. Ol.iplln gelir ve milli serveün bilançosu tutulur, Maden gılisi gibi bir

ş"y oıuyo, uu. yani ui, madenin ekonomik]ik açısından planlarda gösterilİnesi,

y*ı o""ı"t taründan denetlenmesinin en etkin vasıtasıdır imalat baritası,

Sağlıklı irnalat haritası o|ınazsa, bu dediğirniz fonksiyon yerine gelmez, Bugün

güveniliı imalat haritası da ınaalesef yoktur,

OTURUM BAŞKANI, Buyuruo Atilla Bey,

ATİLLA AYDIN- Sayın Başkan, dcğerli arkadaşlanm; çok özcl bir konuyu

günderne getirdiniz. Biz bu konuyu, yalnız işletme ve imalat haritalan olaıak

İ'ŞUn-.aİ. Bunun özünde, meslck disiptinimize giıen bütün hizmederi bir

yonetn"ıit çerçevesinde çözmek üzere geçtiğimi7, Genel Kurulumuzda

Yönetim Kurulumuza bir görev verilınişti, Bu da, haıita mühcndislik hizrnede-

rinin ve bu hizmetleri yapacak müellif kişi ve kuruluşlarrn saptanmasrna ve

bunun usul ve esaslarınr saptayan yönetrneliğin bu anlamda gözden

geçirilrnesini, incelenmesini ve bir taslak olarak da ilgili bakanlığa sunul-

m.",nı od.mz" görev olarak Genel Kurulumuz vermişti,

odaınız, bu konuda çahşmalarını yapb, şubeleriyte biIliktc konuyu görüştii,

Danışma Kurulu yaparak bu konuyu enine boyuna tartıştı, Hazırladığı

yöıeunelik tu"*.rnİ İlglll bakanlığa sunm§fur, ilgili bakanlık, Bayındırlrk ve

İskAn Bakanhğıdu.
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Söz konusu olan haritalaJ, bu yönetnelik çerçevesi içerisinde ..Etüt ve işletrne
haİitalan" diye geçmektcdir kapsaın k)liimünde. Zanncdiyorum bu şekildelanrrnlanmast, detay olarak bu konuyu da kcndiUğindcn çöznliş olacaknr.
Maden harihlanna ilişkin yönetrnelik veya Maden YasaslyIa iIgili çaltşmalaİdaOdamzıı herhangi biı yetki ve bu konudaki heıhıngi Uİ."]r1.1ç disipliniyle
herhangi biı sorunu yoktur. Maden Yasasrnın günticmc ge|rnemcsinin dahafıukiı farklı nedenleri var_

Burada maden mühendislcri, jeoloji mühendisleri vc jcofizik mühendislerinin
bu hizmetler içerisindeki aktivitelerinin tanmlanmast konusunda problernler
vaı,dıı. Bu yönüyle, yaklaşık 1.5-2 yıldır değişiklik tasaİısl bil tüİlü Maden
Yasasında gündeme getiİilcmemektedir. Bu gecikmc harita mühendisieriyle il-gili değildir.

Özet olarak; söz konusu olan imalat haıitalan rİa bizim o taslağrnıZda yer
alrrıjştır vc çıkııası halinde bu konu da kendiliğinden çözüleccktir. Tcşekkiir
ederim.

OTURUM B^ŞKANI- Sayın Oda Başkanrruza çok teşekkür ediyoruz.
Dcğerli arkadaşırırz Hüseyin Uğurlu.ya l dakika veya 2 dukikul,k konrşrnu
süıesi veriyoruz.

Bu yılIardır... İzninizle; Şair Eşref'e bir arkadaşı geliyor, ..Yahu bir yerde
tartıştık, bu Arapça'nrn çok zcngin bir lisan olduğunu söyledilcr, sen ne di-
yorsun?" O da diyor: ..Hüznüm, kederim değil mi beİli; hoşuma gidiyor
benim bu çifıe telli; yalelli, ya|eili, yale|li.''

Yıilardu 
,Maden Daircsinde çalıştım. Şemsi Denizer'in odasında Sayın Faral-yalı ve ishak Atakol, t*lım tıklım doluyken bu konuyu gündemc getiİdim.

"Maden Dairesini kapatın'' dedim. ..Efendim, 
çok oegcili i-nsanlar var'' dedi."Dcğerli insantar vaısa, Ulus'a kadar gidin'' dedim beyefendi; ..Orada

göreceksiniz, topoğaflarla maden mühcndisleıi lı'25.00O <llçckii haritadan
çıkanrlar hariüalannı, araziye gitmeĞn htbik edeıler.'' Bakın Tahsin Bey diyebiı kardeşimiz Maden Daiıesinde çat,ştı, ben de çalıştım; hiçbir mühendis
orada biİ kanş adım atamaİruşlr. Neden? Çünkü bütün haritalar uydurmadu..
63O9 sayılı Madcn Yasası -Bakana «iyledim- bu mernlckete fclaket getir-
miştir. 3213 dc öylcdiI. lglo'daki Fransız Maden Yısası çok daha iyidir-
BiI maden yasasınrn hazırlanabilrnesi için tinerim şu idi: Çok dcğerii harita
mühcndisleri, çok değcrli maden mühcndisieri, çok değerİi bukukçular bir
araya gelerek, ancak ve ancak böyle yapabilirler.

ııÜstÜıı UĞURLU- Bcyler, konu çok ciddi. 2 dakikı.. MTA' da da X)
dakika için ç*ardılar, l saaa dinlediler
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6309 sayılı Yasa 1954 yılrnda çütığı zaınan, taş ocakIaıı esas özel idaıeler

tarafından veriliyoıdu, sonradan Maden Kanunu şumülünc alındı, Gidin bakın

Maden Dairesindeki yapılan işler, bu kadaT mühim bir konu,

Tapu Kadastso Gene| Müdürlüğündc, iller Bankasında sahamızı bulmuşuz;

gitıniş birçok teşkilatlaıda kendinizi kabul ettirmişsiniz, Türkiye'nin bu kadar

İ.nlş'olun madencilü sahasında bir ara -Arif Delikanlı da orada- Mustafa

Ğtlnen glOer gitnez,6309 sayılı Yasayı 2 senede öğıendim ben,2 senedc,

Gittirn bir baktım ki, uydurma. Takeometreyi bırakın, nc Tl, ne T2, nirengi

şebekelerine ben aletsiz konğola gittim; çünkü uydurma haritalardı,

Gittim araştıIdırn, bir baktm ki, Oda çok çiddi bir çalışma yapmış, Bu

çalışmanın içeriğini öğendim. Gittim Madcn Dairesine, bunu onadan

l.ulj,r*,şlrr. Böyİe uydurma... Koçmanlann işi, Rasih İhsanlann işinc parmak

bastım. onlaı da bana pırmak bash, geriye itilıliler, Ama şimdi gcrek Enerji

Bakanlığında -şu salonun dili olsa da sölılese- madenleri devledeşürme konu_

sunda b-urada İalkıp, Tahsin Yalabık gibi bir dcv -Tahir kardeşim bilir, ben

maden mühendisliği 3ncü sınıfinda iken, o l nci sınıfında idi- gerck madenci-

ük bahmından, gerek kişi olarak çok takdir ettiğim biı aıkadaşırnızdlr, Yalnız

şu kadarını «lyltiyorum: Yeniden ele alınmalı, Aiındıktan sonra ycniden bir

Maden Kanunu, ikincisi de oraya gidecek arkadaşlann mcslcki bakımdan ye-

terli olrnaları, ki Bakana bunu söyledim, "Nasıl bulacağız?" dedi, "Bakın, l

sene,2 senc,3 sene,5 sene rüşvct yemcmiş adarnlar valsa, bunlaIı gctirin"

dedim. Çünkü oıada bana 50 bin lira tcklif cdildi; 50 bin liraya bir kat

alınır<lı. Böyle bun|an yaşadık, cttit,

Şimdi kı§a keselim, kısa keselim; e niye toplİdınız buraya, anlayamıyorum ki

nedir yani esas? Yıllardır din|iyoıum ben, "Maden Kanunu, Madcn Kanunu,

Maden Kanunu..." Gelin de balıln TKi'de; tek başına dcmir Icblcbiyim, tek

başına.6 ay sonra emekli olur o[maz...

Ben buraya iki konu için geldim: Birincisi, 200 kişi ilc Moğultay'a gittik,

,o.r, ,.ndik"l* içinl ikincisi, Zonguldak zarardan nasıt kurtulur? Çok, iyice

kanunu incttediğim için geldim; fakat, ben Kurultay üyesi de değilim, izinli

olarak geldim. İti ıane, Başbakan ve Başbakan Yardımcısı burada buldum;

,ou,."=çlu.,- uzun olduğu için "Acayip biı şey derlcr" diy€ gitmcdim yan-

larına. Esas onun için getdim. Ama yakasını bırı*mayacağım,

Ben Kurultaydan 3-4 gün önccsi bir olay için getdim, o olayın da

nöbetinden g.liyo.r.; bu konuyu bildiğim için geliyorum; çünkü genc yalelli,

yalelli, yalelJi olaıak geçecektir.

Değcrli kaıdeşim Ahmet Bey. anlayaınıyoıum, niçin 2 dakikada kesip

atıyorsunuz? Bütün iş sahasl açılacak ve rrıcmleket
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olacak bir konuyu, yalelli'yle mi geçirmck istiyorsunuz; size soruyorum.

Ve bir sözlcşmcli personel konusu oldu. Benim işçim, benim teknisyenim,
bcnim mühendisim; yağmurda çamurda ıssız o tcpelcrdc. Aleti koynuna ahp...
Esas «izlcşmeü personcl bunlar için olması lazımken. gclin bakın biz oturu-
yonz, kalem oynatnıyoruz. Sözleşmeli personelin bir anlamr -Bunu üSt kade-
mclere söylcdiğim için söylüyorum- sözleşmeli personel, ycrleri dolduru-
|amıyan, mesai veren, özel sektöIe gitrneyen insanlaı için uygulanır; bizde
oturan insanlaı için uygulanıyor.

Bcnim hakkımda tahkikat da açılacak, vız gelir. Ben bu yola başımı
koymuşum. Böylc uyutma politika... Bir memleketteki münevverler eğcr bu
kadaı çekingen olurlarsa, böy|e uyuana politikasıyla gidcrlerse neıeyc varabili-
riz? Başımrza gelen felaketlcri görüyorsunuz; bunlann karşısında kiyle sus-
tukça, çekindikçe...

3 dakika, 5 dakika diyorum, ben bildiri vermck için gitınedim MTA Ens-
titüsüne. Yalnız Faralyalı ile grizu olayında; çünkü Zonguldak Kurultayını
yaşadım ben. Grizu oiayı için geldikleri zarnan Moğultay ile ikisine aynen

şunu söyledim, "4 Nisan'da geliyorum dedin MTA'ya. Sayn Baıkanım beni
din|cyin, Zongu|dak'ı benden daha iyi dilc gctbccek bir tek insanünız yoktur.
Çünkü ondan önceki genel müdür|er. Zonguldak tarihinin yazı[meısı için bana
imkan verdilcr. Dcrinliğinc gittim, bütün iş|eri araştrarak inceledim. Kendim
de madcnciliğin ;ımeleliğindcn ge|dim" dcdim.

Şimdi şunu söyledim: "Celiyoıum, beni lütfen dinleyin.'' 4 bakan geldiler,
Yüksel de oradaydı, Genel Müdür. Size şunu §öylüyorum: Orada çok güzel
hitabeti güçlü olan biı pıofesöı, "3 trilyon lira zarar eden Zonguldak'ın
Paraslnı hükümet kimden kime veriyor?" dedi; iki soru sordum profcsöre. Hiç
bildirim olmadığı halde bana imkhn verdilcr. Birisinin bildirisini geri aldıIar,
bcni çıkardılar, §aat de l2.0o'ye geknek üzefeydi. 20 dakikalık bildiriyi l
saat dinledileı. Hiç mesleğimden olrnayan insanlar bizi t saat dinliyoı da, siz
kendi aranızda birşey dinleyebilmek için ncden tahaİnİnülsüzlük gösıeriyorsu-
nuz? Söyleycceğim bu kadar.

oTURUM BAŞKAM- Bu otuıumu kapatmadan öncc bugünkü görüşmeterle
i|gili ben kısa bir özet yapmak istiyorum.

Bundan öncc, Hüseyin Beyin çok ilginç biı uyaıısı yahut öDerisi var. Odacı
a.kadaşlanrnz, Başkanrmrz herhalde bunu dikkate alıp, ileride bu konularda
ö7,el toplantılar düzenlenebilir, sempclzyum otmaşa bile semineı vesaüc.

ccrçekten de bu maden konusunu Hüseyin Uğullu arkadaşmız her toplanbya,
ama heı toplantıya, her kurultaya getiriyor. Herhalde biz yeteli kadar ilgilen-
miyııruz. Onun için odadaki görevli arkadaşlara tckaI bunu hatlrlaıtyorum.
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,Hüseyin Bey, siz€ heİ zaman değer veriyoruz, hcr zaman konuşmada söz

hakkr tanıyoruzi ama, başkalanna krsıtlarna yapıyorsak, size büaz daha dikkat-

lice uyguluyoruz o kısıtlamayı. Ama verdiğiniz bilgilere gerçckten çok
teşekkür ederiz.

HeIe duyduğunuz, bize yansıtiğınız hcyccana hayıan oluyoruz. Herhalde dinle-

yiciler de buna katlk. Bu bir sorumluluk, biı nıcslek anlayışından kaynak-

lanıyoı, herhalde bunun başka ttirlü yorumu olamaz. Çok t€şekkür cdiyoruz.

Efendim, bugünkü birinci bildiride... Bu oturumda görüşülen konular biraz bir_

bilerinden ilgisiz gibi görülüyordu; ama, heıhalde ilgi, şöyle bir ilgi alanı

vaı: bir dcfa eğitimle ilgili bildiıilerdi biı kısmı, bir kısmı da bizim

rnesleğimizin ilgi alanlarını genellikle dar tutuyoruz, biraz daha geniş bakrşta

bazı sınudaki uygulamalan bize yansıttı değerli aıkadaşlanmız, Bunu Üen size

t€kru krsaca hatırlatmak istiyorum.

Birinci bildiride Halil Erkaya aıkadaştrnız, mühendislik eğitimi konusunda bize

değerli bilgiler ulaşnıdı. Aslrnda hepimizin bildiği, fakat i§tatistiksel olarak

birtakım rakamlan göz önünc getirdi. Hele meslek yüksekokullanndaki o

kontrolsüz artış, hePimizi herhalde uyaıdı sanlyorum..

Bundan başka, bu bildiri sonunda bazı eğilimler dc belirdi. Değerli delegeler-

den aıkadaşlarımız, özellikle Ankara'da üniversitclerden bir tanesinde bir

kilüm açılması konusunu dile getirdilcr. Bu heı kuru|layda dile geliyor; arna,

nedense kolay olmuyor galiba. Eski üniversiteleIde böyle bir bölüm açmak

çok zor oluyoı. Belki Ankara'da yeni biı ünivenite kurulmuş olsaydı, tıiiyle

bil üniversitede yeni biı Rilüm belki açılabilirdi.

Olhan Ercan aıkad§ımız, yeni bir öneriyle geldi. Bu birazda bugünkü veya

bikaç sene önceden oluşan genel dünyadaki ekonornik, politik konjonktiire

bağlı olaıak biraz dışa açı|nrş bir enstitüden söZ eıti. Bu enstitü, drşardaki

bcnzerleri, uluslaıarası estitülere benzeı şekilde olabi|ir dedi. Tam olarak,

aynntrlr bazı bilgileı vennekle billikE; böyle bir ğnstitü acaba üniversile

içind€ mi, yoksa özel biı enstitii mü olacak? Bu soru açıt kalrnakla biİıikte,

k)ylesine bir enstitaı kurulabilİnesinin geıekliliği üzerinĞ durdu. Herhalde din-

leyicilerin büyük kısınr, kiyle uluslararası bir ensütünün, hele Tür*i Cumhuri,

yetlerde veya Ortadoğu ülkeleıinde binakım isteklere çevap verecek bir ens-

titünün kunı|İDası herhalde hepimizin desteklediği, uygun bulduğu bir öııeri

olsa gerektir.

Erot Köktürk arkadaşımtz da bir başka soruna. iletişimsizlik §orununa bir

İletişirn Komisyonu kurulması surctiyle bir dolu sorunlanmıza çaıe bulunabiie-

ctğinden bahscttii bu da son derece önemli.

Daha sonraki bildiride Şenol aıkadaşımtz. madencilik alanındaki haritacılık

çalışmaları konusuna değindi, İmalat haritalan, çoğumuzun pek a}rıntıı bilme-
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diği ve de eğitimde belki noksan kaldığı için iyi bilemediğimiz bir uygulaına
alanını göz-lerimizin önüne serdi.

Ye a[ada bazı mesajlar da çıktı; bir madcn harita mühendi§liği eğitimi. Acaba
Türkiye'de btiyIc biı ihtiyaç var mr, yok mu? Taıtışllabilir. Ama herhaldc ih-
tiyaç olması geıekir. Eğer bu alanda çalışmalar varsa, bu konuda en azından
uzrnanlaşmış ya da lisansüstii eğitimi görmüş, rnadencilik kesiminde çalışan
haritacılan herhalde gerek duyulınaktadır.

Son bildifide ise bize Sayın Demirel arkadaşımız, deprcınIeıle ilgili jeodezik
katkılan dile geürdi. Bu jeodezik katkılar; işte nilengi konEol nokta]an, kont_
rol ağlan kurmak suretiyle ve modem ölçme yöntcrrılerini kurrnak suretiyle
bu hareketlerin, tabii bizim meslek mensuplan tarafindan te.spit edildiğini bil_
rnekıe billikte, bize Hüs€yin arkadaşımrz kiyle uluslararası ekipıeki birtakıın
çalışmalardan bazı kesitler getildi. Kendisine çok teş€kktir ediyoruz.

Böylece, her ne kaclaı birbiriyle fazla ilgili gibi görülrnüyorsa da, aslında ilgi-
Ii; hem meslek uygulama alanlannın sınıı kilgeleriyle ilgili, hem de bunlala
bağlı olarak eğitim soİunlan bugünkü Üçüncü Otırrumun genel konusunu
oluşturdu.
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